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UCHWAEA NR 
RADY MIEJSKIEJ W EODZI 
z dnia 2017 r. 

w sprawie odrzucenia stanowiska Rady OPZZ Wojew6dztwa E6dzkiego dotyczqcego 
negatywnej opinii do uchwaly Nr XLI/1075/17 Rady Miejskiej w Eodzi z dnia 16 lutego 

2017 r. w sprawie projektu dostosowania sieci szk61 podstawowych i gimnazj6w 
do nowego ustroju szkolnego oraz uchwaly Nr XLIl1076117 Rady Miejskiej w Eodzi 

z dnia 16 lutego 2017 r. w sprawie projektu dostosowania sieci szk61 
ponadgimnazjalnych i specjalnych do nowego ustroju szkolnego oraz ustalenia sieci 

szk6l ponadpodstawowych i specjalnych. 

Na podstawie art. 18 ust. 2 pkt 15 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o sarnorzqdzie 
gminnym (Dz. U. z 2016 r. poz. 446, 1579 i 1948) oraz art. 19 ust. 3 ustawy z dnia 23 maja 
1991 r. o zwiqkach zawodowych (Dz. U. z 2015 r. poz. 1881), Rada Miejska w Lodzi 

uchwala, co nastepuje: 

5 1. Odrzuca siq w caio4ci stanowisko Rady OPZZ Wojewodztwa L6dzkiego dotyczqce 
negatywnej opinii do uchwaiy Nr XLIl1075117 Rady Miejskiej w Lodzi z dnia 16 lutego 
2017 r. w sprawie projektu dostosowania sieci szk6i podstawowych i gimnazj6w do nowego 
ustroju szkolnego oraz uchwaiy Nr XLI11076117 Rady Miejskiej w Lodzi z dnia 16 lutego 
2017 r. w sprawie projektu dostosowania sieci szk6i ponadgimnazjalnych i specjalnych 
do nowego ustroju szltolnego oraz ustalenia sieci szk6i ponadpodstawowych i specjalnych, 
z przyczyn wskazanych w uzasadnieniu stanowiqcym integralnq ~ ~ $ 4 6  niniejszej uchwaiy. 

5 2. Zobowiquje siq Przewodniczqcego Rady Miejskiej w Lodzi do przekazania Radzie 
OPZZ Wojew6dztwa L6dzkiego niniejszej uchwaly wraz z uzasadnieniem. 

5 3. Uchwaia wchodzi w zycie z dniem podjqcia. 

Przewodniczqcy 
Rady Miejskiej w Eodzi 

Tomasz KACPRZAK 

2dawcq jest / 



Zalqcznik 
do uchwaiy Nr 
Rady Miejskiej w Lodzi 
z dnia 2017 r. 

UZASADNIENIE 

W przypadku negatywnej opinii zwiqzku zawodowego dotyczqcej uchwaiy Rady 
Gminy, zgodnie z art. 19 ust. 3 ustawy z dnia 23 maja 1991 r. o zwiqzkach zawodowych (Dz. 
U. z 2015 r. poz. 1881), Rada Gminy zobowiqana jest poinformowaC na piSmie wlaiciwy 
zwiqek zawodowy o odrzuceniu w caioSci lub w czqici stanowiska tego zwiqzku. 
Przytoczony przepis stanowi, iz ,,w razie odrzucenia w caloSci lub w czqSci stanowiska 
zwiqzku, wiahciwy organ administracji rzqlowej lub samorzqdu terytorialnego informuje 
o tym zwiqzek na piSmie, podajqc uzasadnienie swojego stanowiska. W razie rozbieznoici 
stanowisk zwiqek moze przedstawiC swojq opinie na posiedzeniu wiaiciwej komisji 
sejmowej, senackiej lub samorzqdu terytorialnego". 

Rada OPZZ Wojewodztwa todzkiego zaopiniowaia negatywnie uchwalq 
Nr XLI/1075117 Rady Miejskiej w todzi z dnia 16 lutego 2017 r. w sprawie projektu 
dostosowania sieci szk6i podstawowych i gimnazj6w do nowego ustroju szkolnego oraz 
uchwalq Nr XLI/1076/17Rady Miejskiej w Lodzi z dnia 16 lutego 2017 r. w sprawie projektu 
dostosowania sieci szk61 ponadgimnazjalnych i specjalnych do nowego ustroju szkolnego 
oraz ustalenia sieci szk61 ponadpodstawowych i specjalnych. 

Rada OPZZ Wojew6dztwa L6dzkiego uzasadnila swojq opiniq tym, ze: 

1. Projekt zaklada wygaszenie jedenastu publicznych girnnazj6w w todzi (w tym 50% 
w dzielnicy L6di - Baluty). Jednoczeinie proponuje siq utworzenie tylko czterech 
nowych plac6wek oSwiatowych na terenie Lodzi tj. trzech szk61 podstawowych i jednego 
liceum og6lnoksztaicqcego. W projekcie nie przewidziano utworzenia szk61 innego typu 
np. szkol braniowych. 

Uchwala w sprawie projektu dostosowania sieci szko1 podstawowych i gimnazj6w 
do nowego ustroju szkolnego oraz projekt dostosowania sieci szkol ponadgimnazjalnych 
i specjalnych do nowego ustroju szkolnego oraz ustalenia sieci szk6l ponadpodstawowych 
i specjalnych przygotowana zostaia m.in, w oparciu o: analize danych demograficznych, 
analizq istniejqcej bazy szk6l i plac6wek ~Swiatowych, wyniki konsultacji spoiecznych 
oraz wnioski ze spotkati wiadz Miasta z przedstawicielami szk6i i placowek. Przedstawiony 
projekt jest kompromisem w stosunku do oczekiwah spolecznych. Zaproponowane 
rozwiqzania zabezpieczajq potrzeby najmlodszych mieszkatic6w naszego miasta, 
a jednoczeSnie umozliwiajq racjonalne wykorzystanie budynkow przeznaczonych na cele 
oiwiatowe. PodkreSliC naleiy, ze podnoszony przez OPZZ argument utworzenia szk6i innych 
typow, w tym szkol braniowych nie zostai poparty analiz4 potrzeb w tym zakresie. 
Na podstawie analizy wynik6w rekrutacji do szk6i ponadgimnazjalnych prowadzqcych 
ksztalcenie zawodowe nalezy stwierdzik, ze mimo wzrostu zainteresowania mlodzieiy 
ksztalceniem w tego typu szkolach oferta ksztalcenia zawodowego zabezpiecza potrzeby 
w tym zakresie. 

2. Brak propozycji wykorzystania potencjalu kadry pedagogicznej publicznych gimnazjow, 
zwlaszcza tych, kt6rych absolwenci osiqgali bardzo dobre wyniki z egzamin6w 
gimnazjalnych, a szkola wysokie EWD (np. PG nr 2, PG nr 8, PG nr 18, PG nr 26, 
PG nr 29, PG nr 37) 



Zaproponowana sieC szk6l jest optymalnym rozwiqzaniem. Rada OPZZ nie uwzglqdnila 
w przedstawionej opinii faktu, iz od 1 wrzehnia 2017 r. dotychczasowe szkoly podstawowe 
bqdq ksztalcily w cyklu ~Smioletnim, a nie jak dotychczas szeicioletnim, zatem utworzenie 
w szkolach podstawowych klas siodmych, a w nastqpnym roku szkolnym klas 6smych bqdzie 
generowalo potencjalne miejsca pracy dla nauczycieli dotychczasowych girnnazj6w. Rowniez 
wydluienie cyklu ksztalcenia w liceach og6lnoksztalcqcych zwiqkszy moiliwoS6 zatrudnienia 
nauczycieli tracqcych pracq w gimnazjach. ZauwaiyC naleiy, i e  liczba etat6w 
pedagogicznych uzaleiniona jest od liczby oddzialow oraz liczby godzin poszczeg6lnych 
przedmiotow przewidzianych w ramowych planach nauczania. W myhl obowi+zujqcych 
przepis6w prawa ohwiatowego wszystkie decyzje kadrowe sq ustawowq kompetencjq 
dyrektor6w jednostek ~Swiatowych. Organ prowadzqcy nie zostal wyposazony w narzqdzia 
do realnego wplywania na politykq kadrowq dyrektorow szkol. Rozwiqzania zaproponowane 
przez Miasto L6di mieszczq siq w granicach przepisow. 

3. Wlqczenie gimnazjow w struktury innych szk61 lub ich przeksztalcenie przewidziane jest 
w r6inym terminie: od 1 wrzehnia 2017 r. do 1 wrzehnia 2018 r. Ten drugi termin zmniejsza - 
szanse pracownik6w na znalezienie pracy i powoduje ich dyskryrninacjq na rynku pracy 
wobec pozostalych os6b zatrudnionych w publicznych gimnazjach np. PG nr 10 
(ul. Harcerska). 

Do tak sformulowanej opinii trudno siq odnieSd, gdyz oparta jest wylqcznie o niczym 
niepoparte przewidywania. MozliwoSC zatrudnienia nauczycieli tracqcych pracq 
w wygaszanych publicznych gimnazjach bqdzie uzalezniona od wielu czynnikt~w, w tym od: 
liczby klas si6dmych i osmych w szkolach podstawowych, liczby godzin poszczeg6lnych 
przedmiotow przewidzianych w ramowych planach nauczania, liczby nauczycieli, kt6rzy 
zdecydujq siq skorzystab z uprawnien emerytalnych lub nauczycielskich Swiadczen 
kompensacyjnych oraz innych aspektow. Pamiqtad nalezy r6wniez o tym, ze wydluienie 
cyklu ksztalcenia w liceach og6lnoksztalcqcych oraz utworzenie szk6l braniowych I1 stopnia 
bqdzie rowniez wiqzalo siq z mozliwo~ciq zatrudnienia dla nauczycieli wielu specjalnoSci. 
Zatem argument o dyskryminacji nauczycieli zatrudnionych w publicznych gimnazjach, 
ktorych wiqczenie do szk6l innego typu zaplanowano od 1 wrzeSnia 2018 r. nie znajduje 
uzasadnienia. 

4. Istnieie uzasadniona obawa likwidacii etat6w nauczvcielskich i oracownikow 
.I 

niepedagogicznych. Brak mozliwoSci zatrudnienia pracownik6w administracji oraz 
niektorych specjalistow z likwidowanych gimnazj6w w pozostalych placowkach. 

Decyzje o zmianie sieci szk61 i plac6wek w naszym mieScie, podejmowane byly 
w ovarciu o analizv zar6wno warunk6w lokalowych iak i kadrowych, w svosob . . 

uwzglqdniajqcy zabezpieczenie najistotniejszych potrzeb uczniow i ich rodzic6w. 
Analizowano takze moiliwoSC zapewnienia dalszego zatrudnienia nauczycieli i pracownikow 
niepedagogicznych zagroionych-utratq pracy. Prowadzone sq w tym zakresie rozmowy 
z dyrektorami szk61, dysponujqcymi ustawowymi kompetencjami do zatrudniania nowych 
pracownikow. PrzypomnieC nalezy, i e  wyniki naboru oraz zatwierdzone organizacje pracy 
szkol i plac6wek na rok szkolny 201712018 bqdq stanowi4y ir6dlo informacji o wolnych 
miejscach pracy dla nauczycieli i innych pracownik6w. Podjecie uchwal poprzedzone zostalo 
wnikliwq analizq wszystkich aspekt6w funkcjonowania szk61 i placowek. Zapewnienie 
uczniom mozliwoSci kontynuowania nauki w szkolach tego samego typu, najblizszych ich 
miejsca zamieszkania lub w szkolach o tym samym lub zblizonym profilu ksztalcenia 
zawodowego jest zadaniem organu prowadz4cego. Przypomnied nalezy, iz znaczna grupa 
nauczycieli zatrudniona jest w niepelnym wymiarze czasu pracy lub uzupelnia etat w innej 
szkole. Przyczynq takiej sytuacji jest postqpujqcy niz demograficzny oraz zmieniajqce siq 
przepisy prawa oiwiatowego, w szczeg6lnoSci ramowe plany nauczania. Niezwykle wainym 



zadaniem dla organu prowadzqcego, jak i dla dyrektor6w szk61 jest kreowanie polityki 
sluiqcej stabilnobi zatrudnienia oraz tworzenie miejsc pracy dla absolwentow kierunkow 
pedagogicznych, w sposob zapewniajqcy naturalnq wymianq pokolen. Miasto podejmuje 
dzidania sluiqce ograniczeniu bezrobocia wSr6d nauczycieli, jednak naleiy pamiqtab, ze 
ustawodawca zobowivai dyrektor6w szk61 do informowania wlaSciwego kuratora oSwiaty 
o wolnych miejscach pracy dla nauczycieli. Takie ustawowe zapisy moina interpretowab, 
jako pr6bq ingerowania w kompetencje dyrektor6w szk61. 

5. Istnieje niebezpieczelistwo poglqbiania dwuzmianowoSci w niekt6rych szkolach 
podstawowych zwlaszcza po uwzglqdnieniu podzidu na grupy w nauczaniu jqzyk6w obcych, 
przedmiot6w przyrodniczych, zajqb informatycznych i wychowania fizycznego. 

Analiza danych demograficznych wskazuje, iz w okresie dhgofalowym 
nieuzasadnionym bqdzie tworzenie wiqkszej liczby szk61 podstawowych, poniewaz moie to 
w przyszloSci skutkowaC likwidacjq innych szk61 podstawowych. Proces tworzenia pelnej 
struktury nowych szk6i bqdzie trwal 8 lat, co w najblizszym okresie nie wpiynie znaczqco 
na poprawq warunk6w nauki. Baza, jakqdysponuje Miasto t o d i  w roku szkolnym 2016/2017 
ksztaktuje siq na poziomie 42 400 miejsc dla uczniow szk61 podstawowych. W wyniku 
wygaszania gimnazjbw, szko1y podstawowe funkcjonujqce we wsp6lnych budynkach 
z gimnazjami pozyskajq1qcznie 3775 miejsc. W uchwale Rady Miejskiej w Lodzi w sprawie 
projektu dostosowania sieci szko1 do nowego ustroju szkolnego przewidziano utworzenie 4 
nowych szko1 podstawowych na bazie gimnazjow. Pozwoliloby to na pozyskanie dla uczni6w 
szk61 podstawowych kolejnych 2000 miejsc, co dawaloby lqcznq liczbq 48175 miejsc. 
Zgodnie z prognozami szacowana liczba uczni6w szk6l podstawowych w kulminacyjnym 
roku szkolnym 202112022 wynosiC moze okolo 46 840, co w por6wnaniu z liczbq miejsc, 
jakq bqdzie dysponowdo Miasto wskazuje, i i  baza szko1 podstawowych bqdzie wystarczajqca 
na zapewnienie mozliwoSci realizacji przez uczni6w obowiqzku szkolnego. 

6. Istnieje obawa przed przeznaczeniem obiektow wykorzystywanych do tej pory na cele 
oSwiatowe na inne cele. Brak propozycji dotyczqcych wykorzystania budynk6w po 
niekt6rych gimnazjach. 

Przeslane do zaopiniowania uchwaly Rady Miejskiej w Lodzi dotyczyly wyiqcznie 
zmian w sieci szkoi, w zakresie przewidzianym ustawq z dnia 14 grudnia 2016 r. Przepisy 
wprowadzajqce ustawq - Prawo oSwiatowe. Racjonalne wykorzystanie budynkow, 
po ewentualnym zakonczeniu dzialalnoici w nich szkol, moie by6 przedmiotem innej 
dyskusji. 


